
« ‘Κάποιος θα πρέπει να αποδεχτεί την επιστροφή αυτών των ανθρώπων’» 

  

Η ανταποκρίτρια της εφημερίδας στην Αθήνα, Carolina Drüten, αναφερόμενη 

στη μεταναστευτική πολιτική της Ελλάδας και της Ε.Ε., σημειώνει αρχικά ότι τον 

Αύγουστο και τον Σεπτέμβριο αυξήθηκαν σημαντικά οι αριθμοί των αφίξεων παράτυπων 

μεταναστών στην Ελλάδα, με αποτέλεσμα τα κέντρα πρώτης υποδοχής στα ελληνικά 

νησιά να έχουν φτάσει στα όριά τους, ενώ οι «Γιατροί χωρίς Σύνορα» προειδοποιούν για 

ανησυχητικές ελλείψεις σε ό,τι αφορά τη μέριμνα για τους μετανάστες στη Λέσβο. «Οι 

σκηνές που εκτυλίσσονται στην Ελλάδα είναι ενδεικτικές για το πού φτάνει στα όριά της η 

μεταναστευτική πολιτική της ελληνικής κυβέρνησης –και συγχρόνως αποκαλύπτουν τη 

μεγαλύτερη αδυναμία της σχεδιαζόμενης μεταρρύθμισης του ασύλου στην Ε.Ε.», γράφει η 

Drüten, εστιάζοντας στις προβλέψεις της μεταρρύθμισης της ευρωπαϊκής πολιτικής 

ασύλου, ιδίως στη διεκπεραίωση των διαδικασιών ασύλου στα εξωτερικά σύνορα της 

Ε.Ε.: όπως εξηγεί η Αγγελική Δημητριάδη, επικεφαλής του προγράμματος του 

ΕΛΙΑΜΕΠ για τη μετανάστευση, η λογική της συγκέντρωσης των διαδικασιών ασύλου 

στις μεθοριακές περιοχές, ξεκίνησε ως πιλοτικό πρόγραμμα στην Ελλάδα, και μάλιστα 

με την «περιβόητη», όπως τη χαρακτηρίζει, συμφωνία Ε.Ε.-Τουρκίας, που, μεταξύ 

άλλων, προβλέπει ότι η εξέταση των αιτημάτων ασύλου θα γίνεται αποκλειστικά στα 

εξωτερικά σύνορα της Ε.Ε. 

Η ανταπόκριση σημειώνει ότι η εφαρμογή της συμφωνίας απέτυχε, καθώς δεν γίνονται 

επιστροφές μεταναστών, αλλά και οι διαδικασίες διαρκούν πολύ περισσότερο από το 

αναμενόμενο, με αποτέλεσμα τα κέντρα υποδοχής στα ελληνικά νησιά να είναι 

υπερφορτωμένα και να μην τηρούνται τα ελάχιστα πρότυπα ανθρωπίνων δικαιωμάτων. Η 

Αγγελική Δημητριάδη επισημαίνει ότι -στο πλαίσιο της μεταρρύθμισης του ευρωπαϊκού 

συστήματος ασύλου- ακόμα και αν τεθούν υπό έλεγχο οι αφίξεις και είναι εγγυημένες οι 

ανθρώπινες συνθήκες για τους αιτούντες άσυλο, το θέμα των επανεισδοχών αποτελεί 

την αχίλλειο πτέρνα της μεταρρύθμισης: «Κάποιος θα πρέπει να αποδεχτεί την επιστροφή 

αυτών των ανθρώπων», όπως τονίζει, και αυτό αποτελεί το μείζον ζήτημα. 

Η ανταποκρίτρια σημειώνει ότι η Ε.Ε. εργάζεται για τη σύναψη σχετικών συμφωνιών 

με τρίτα κράτη, χωρίς επιτυχία μέχρι στιγμής, και προσθέτει ότι είναι ασαφές πώς θα 

λειτουργεί η διαχείριση της μετανάστευσης στα εξωτερικά σύνορα, όταν μάλιστα στην 

Ελλάδα τα τελευταία χρόνια έχουν δημιουργηθεί κλειστά και αυστηρά φυλασσόμενα 

κέντρα, που θυμίζουν εγκαταστάσεις υψίστης ασφαλείας. Ομοίως και η ευρωπαϊκή 

μεταρρύθμιση προβλέπει οι μετανάστες να διαμένουν σε κέντρα σε συνθήκες κράτησης, 

όπως αναφέρεται, ενώ τέλος, η ειδικός του ΕΛΙΑΜΕΠ υποστηρίζει ότι ενώ η 

σχεδιαζόμενη ευρωπαϊκή μεταρρύθμιση είναι ένα βήμα προς τη σωστή κατεύθυνση, «δεν 

αρκεί απλά να έχουμε έναν νόμο, θα πρέπει και να εφαρμοστεί». 
 

Welt 


